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 الحمد الله رب امؼالمين وامطلاة وامسلام ػلى أ شرف المرسلين ،أ شكر

ماام ذكهرثاا لك  الحمد ا  ربخرا الذي أ ل أ  لله ثؼالى أ ولا و   مناا وأ ػاناا ػلى ا 

 نما ًنبـي لجلال وجهم وغظيم سلطانم

لا أ ن نخلدم بجزًل امشكر والاذتاان وامؼرلان م  ةستخا ل  لا ٌسؼاا في ىكا الملام ا 

 خوكي ولما لاا  الاطروحةملبوميا الا شراف ػلى ىكه  الدنخورة  امفاضلة

 .جزًل امشكر لليا ذني رزٍؾذنها ذن  خلق رليع وػلم 

ب وأ شكر أ ًضا امسادة أ غضاء لجاة المااكشة ال لاضل   الذٍن حكبدّوا غااء جسجَل وثطوً

ا، لليُم ذنّي خامص امشُكر وامثااء، أ ذلًة ذنا المولى هِ في ذزاان سستااتهم مخخلف ىفواتها وىااتهه   أ ن جعؼل  

لى أ ستخا ي امفاضل الد ة سفظو كان لي ذساػدا طَلة ذسيرتي الدراستَّ  ؿانم سنجارنخور و أ ثوجو بخامص امشكر وامثااء ا 

 الله و أ طال في عمره 

باثو وامشّكر ذوضول نكِ ا لى   ال ستخا  شرنون امطَب ػلى ثوجيهاثو وثطوً

ة أ ثلدم بجزًل امشكر والاذتاان ل لراد غَاة الدراسة، الذٍن حكرّذوا بخخطَص جزءٍ ثمين ذن وكتهم، وساهموا بجيودهم امليم

نجاز ىكه ال طروحة، مّ  لى نخائج دكيلة وذوثوكةفي ا  ا ذكّنني ذن اموضول ا 

 ذن كرًب الاطروحةذن ساػدني ػلى اماام ىكه  أ ثلدم بشكري واذتااني مكلنما 

  ومو بكلمنة طَبة أ و بؼَد

 الا ىــــداء



 

 

ميامي، والديَّ امؼزٍز  لى ذن كانا أ ضل كل خطوة في ذسيرتي، ستادي الدائم وذطدر ا  ما، وجزاىما ٍن، سفظيما الله ورػاىُ ا 

خوتي خير الجزاء   غني وغن ا 

لى أ سرتي امكريمة  . ، امتي كانت الحضن الدافئ والداعم في كل المراحل ا 

 . ا لى كل ذن ذدّ لي ًد امؼون، وساندني بكلمنة، أ و ذوكف، أ و دػاء ضادق، لكان لم أ ثر بامؽ في بلوؾي ىكا الملام

لى زذيلاتي وزذلائي، وأ س  . اثكتي ال لاضل، من كان لحروليم وذواكفيم وكع لا ًنُسى في ذسيرتي ال كاديمَةا 

لى ال ضدكاء ال ولياء، والخلّان امطادكين، الذّ   .       ٍن شارهوني ذشوار امسؼي والاجتهادا 

ن نُخب لي نَله  –وأ خيًرا، أ ىدي ىكا انللب  لى رلؼة ام –ا  فكر والمؼرلة، ذن ا لى كل ػاشق نلؼلم، ذؤذن برسامخو، ساعٍ ا 

  كرًب أ و بؼَد

  وامطلاة وامسلام ػلى أ شرف الخلق، ستَدنا محمد، وػلى أ له وصحبو أ جمؼين
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Abstract:  

 This study aims to provide a comprehensive systematic analysis of educational 

curricula by examining their theoretical foundations and philosophical, psychological, and 

social bases that form the reference framework for their development and construction. The 

study focused on reviewing the main educational principles and scientific theories that guide 

curriculum design, alongside analyzing the environmental, cultural, social, and technological 

dimensions that directly influence their implementation within various educational contexts. 

The study also addressed the key challenges hindering the effective implementation of 

educational curricula, such as resistance to change by some educational stakeholders, a lack of 

human and material resources, as well as difficulties adapting to the rapid changes in society 

and knowledge. 

 To confront these challenges, the study proposed a set of practical solutions, including 

the adoption of educational innovation, the restructuring of curriculum design to meet the 

demands of the modern era, and the necessity of involving all relevant parties—teachers, 

inspectors, and administrators—in the processes of planning, implementation, and evaluation 

to ensure successful and sustainable learning outcomes. 

 In conclusion, the study emphasizes that curriculum development remains a dynamic 

process that requires continuous review and ongoing interaction with the latest knowledge 

developments and the evolving needs of society. 

Keywords: Educational Curricula – Philosophical Foundations of Curricula – Educational 

Theories – Curriculum Components.


